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 Malé ohlédnutí za Svatováclavskými hodovými 
 oslavami a 700. výročím města Tovačova

Hodové slavnosti začaly již v pátek 24. 9. tradičním turnajem 
fi rem o pohár starosty města. Účastníci turnaje s konečným po-
řadím – Sport bar Baďa Lobodice, Dopravní značení, Goldbeck - 
Topos, Rybářství Tovačov, město Tovačov, Českomoravský štěrk, 
hráli proti sobě každý s každým. Nejlepším hráčem byl vyhlášen 
Pavel Hrňa a  nejstarší účastník turnaje byl ve svých 73 letech 
Oldřich Mádr z Troubek.

V sobotu za teplého a slunečného dne pokračoval program 
v zámeckém parku jarmarkem, doprovázeným dechovou hud-
bou Věrovanka a  zábavným vystoupením lidového vypravěče 
Františka Uhra.

Pro dětské publikum kejklovalo divadlo Kejkle, velký zájem 
u dětí vzbudil zážitkový program se třemi cvičenými kozami, kte-
ré zvládaly veškeré povely. V odpolední části dne jsme za město 
Tovačov pokřtili nově vydanou knihu „Se zámkem pod kůží“, dále 
jsme poděkovali občanům a hostům, kterým jsme předali oceně-
ní k 700. výročí města Tovačova za přínos v oblasti sportu a repre-
zentace, propagace a rozvoje, kultury a zájmové činnosti města.

Odpolední zábavu rozjela revivalová skupina Elán se zná-
mými hity, ve vystoupení pokračovala rodačka ze Zlína Leona 
Machálková, která v  publiku našla i  své spolužáky ze školy 
v Přerově.

Informace městského úřaduInformace městského úřadu

Foto Lukáš Sládeček
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 Křest knihy

 Moje odpadky

V  sobotu 25. září byla při hodových 
oslavách pokřtěna nová kniha. Vyšla 
k  700. narozeninám města Tovačova 
a  pojednává o  tovačovském zámku. 
Knihu je možné zakoupit na pokladně 
zámku nebo na pokladně MěÚ Tovačov. 

Vážení občané využívající systém 
MESOH, k 30. 9. 2021 bylo ukončeno ob-
dobí pro vyhodnocení třídění odpadů 
a slev pro rok 2022, tzv. MESOH rok.

Prosíme o  kontrolu, zda jsou všech-
ny údaje ve vašem odpadovém účtu 
správné. Případné změny, doplně-

Informace městského úřadu

Tovačovský kamelot

Vrcholem sobotního večera se stal koncert kapely Aby bylo 
yasno s  Jirkou Uhlířem z  Tovačova, do pozdních hodin hrála 
k poslechu i tanci skupina Pantograf.

Nedělní program byl sestaven do klidnější noty, nedělní mše 
svatá v kostele sv. Václava, výsadba lípy k výročí města v zámec-
kém parku, procházka po památkách v okolí Tovačova s výkla-
dem Vaška Bílého. 

Nedělní náladu podpořila Varmužova cimbálová muzika 
v zámeckém parku.

Pondělí město s údržbou využilo k důkladnému úklidu zá-
meckého parku a  k  přípravě zázemí stanů a  stánků k  setkání 
Hanáků na úterní svátek svatého Václava. Brzo ráno vše začalo 
přijetím souborů na radnici města. Velká část krojovaných ná-
vštěvníků zamířila do nově vymalovaného a  květinami slav-
nostně vyzdobeného kostela sv. Václava, aby se zúčastnili sva-
továclavské mše s mužským pěveckým sborem Rovina, místním 
pěveckým sborem za doprovodu varhaníka pana Baďury a míst-
ní scholou. Po mši následovalo setkání na náměstí s předáním 
hanáckého práva a souvisejících povinností. Z náměstí se prů-
vod s  kočáry taženými koňmi přesunul do zámeckého parku, 
kde probíhal celodenní program s  vystoupením jednotlivých 
souborů a lidovým vypravěčem Jiřím Vrbou. Při příležitosti se-
tkání Hanáků pokřtila za účasti hejtmana pana Josefa Suchánka 

paní Pospíšilíková s  autorkami knihu o  hanáckých krojích.  
Organizace proběhla bez komplikací, za což patří velký dík pře-
devším paní Pospíšilíkové. Po celé hodové slavnosti zajistili ob-
čerstvení v dostatečné míře i kvalitě tovačovští Hanáci, myslivci, 
hokejisté a oddíl fl orbalu. Na bezpečnost při průvodu dohlíželi 
místní hasiči. Celé úterý bylo možné svezení soupravou historic-
kých vozů Rybák v čele s parní lokomotivou.

Víkendový závěr oslav a připomínka 155. výročí bitvy 1866 
s ukázkami výcviku vojsk proběhly na zámku v parku. Součástí 
vzpomínkové akce byl křest průvodce, poděkování velitelům 
zúčastněných jednotek, průvod k  pomníku na autobusovém 
nádraží, to vše pod taktovkou Jiřího Synka, místopředsedy ko-
mitétu 1866, který také celou akci moderoval. Uctění památky 
a kladení věnců svým projevem také podpořili předseda spolku 
Miroslav Suchý a senátorka Jitka Chalánková. 

Naše poděkování za pomoc patří všem, kteří se, třeba jen 
drobně, podíleli na organizaci akcí, přípravě zázemí, zajištění 
bezpečnosti, zajištění občerstvení, ozvučení, moderování, vy-
stoupení nebo úklidu. 

Děkujeme také všem, kteří navzdory daným opatřením přišli 
na hodové oslavy, vaše přítomnost nás potěšila.

Marek Svoboda, starosta města Tovačova
Jaroslav Vrána, místostarosta města Tovačova

ní chybějících svozů apod. lze uplat-
ňovat do 30. 11. 2021 na e-mailu 
kolektiv@mojeodpadky.cz. Po tomto 
datu již nebude možné reklamaci uplat-
nit. Vždy prosím uveďte vaše IDS (ID sta-
noviště), příp. adresu stanoviště.

Od 1. 10. 2021 začal nový MESOH rok, 

jehož vyhodnocení proběhne na podzim 
roku 2022. Pro zobrazení svozů odpadu 
za nové období 1. 10. 2021 – 30. 9. 2022 
si můžete překliknout v  pravém horním 
rohu odpadového účtu. 

Moc děkujeme.
www.mojeodpadky.cz
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 Dětská hřiště a stavební práce ve městě
K  dnešnímu dni máme dokončena 

celkem tři nová dětská hřiště. Jedno se na-
chází v ulici Sadová, druhé na školním hři-
šti a třetí je v Anníně.  Dodavatelská fi rma 
Tewiko s.r.o. měla termín do 31.10.2021, 
stavební práce dokončila ještě před ter-
mínem a v současné době čekáme pou-
ze na ofi ciální předání, aby hřiště mohla 
být uvedena do provozu. V  lokalitě ulice 
Sadová a Annín dětská hřiště v minulosti 
byla. Jejich stav už byl havarijní a  prvky 
na dětském hřišti v Anníně by už nepro-
šly revizí. Nejpracnější bylo vybudování 
workautového hřiště, jelikož muselo být 
umístěno vedle školního hřiště ve svahu. 
Předcházelo tomu tak odbagrování zemi-
ny a provedení opěrných zdí, mezi který-
mi bylo hřiště umístěno. Při realizaci jsme 
museli také provést drená-
že, které budou odvádět 
dešťovou vodu a  vlhkost, 
nové zábradlí a  nižší zídku 
jsme zároveň využili pro 
osazení dřevěných lávek. 
Workautové hřiště nebu-
de sloužit pouze pro žáky 
základní školy, ale také pro 
veřejnost. Na všech hřištích 
jsou vyvěšeny provozní 
řády, kterými se musí veřej-
nost řídit. Doufejme, že bu-

dou sloužit dlouho a  nebudou středem 
pozornosti vandalismu. Předběžná cena 
za pořízení byla stanovena na 1.795.361,- 
Kč, schválená dotace od Ministerstva pro 
místní rozvoj ČR je 1.246.165,- Kč.

Další dotací, ve které jsme byli úspěšní, 
bylo pořízení nového mobiliáře ve městě. 
Konkrétně se jednalo o  patnáct nových 
laviček, pět odpadkových košů a stojanů 
na kola. Danými prvky jsme dovybavili 
náměstí, ulici Nádražní podél nově vybu-
dovaného chodníku ke střednímu odbor-
nému učilišti a prostor před místním hřbi-
tovem v  ulici Široká. Dotace jsme získali 
od Státního zemědělského intervenčního 
fondu ČR v hodnotě  166.400,- Kč a celko-
vá cena za mobiliář činí 208.500,- Kč.

V měsíci září byl proveden živičný po-

vrch na příjezdové cestě k  Hradeckému 
rybníku z ulice Olomoucké. Původní štěr-
ková cesta se nedala udržovat. V  letních 
měsících místní obyvatele obtěžovala 
velká prašnost. Daný úsek opravy místní 
komunikace stál přibližně 400.000,- Kč. 
Celá částka byla placena přímo z rozpoč-
tu města. 

V  současné době probíhají staveb-
ní práce na opravě chodníku v  ulici 
Prostějovská, vybudování nového chod-
níku, který bude propojovat ulici Kpt. 
Jaroše a  ulici Široká, stavební práce na 
opravě budovy služebny pro městskou 
policii a také probíhá oprava části střešní 
krytiny nad byty v areálu zámku.

Marek Svoboda, starosta
Jaroslav Vrána, místostarosta
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 Volby
Ve dnech 8. a 9. října také v Tovačově probíhaly parlament-

ní volby, které se spojily s místním referendem k rozšíření těžby 
štěrkopísku na pozemcích města. Město Tovačov má volební 
místnost tradičně ve sportovní hale. Letošní přípravy na volby 
byly trochu netradiční.  Volební lístky k parlamentním volbám 
dostali občané do svých schránek, ale hlasovací lístky k  refe-
rendu dostávali na místě ve volební místnosti podle volebního 
okrsku.

Samotný výsledek parlamentních voleb v Tovačově:
ANO  36,08 %  477 hlasů
SPOLU  21,10 %  279 hlasů
SPD  10,96 %  145 hlasů
Piráti + STAN  10,66 %  141 hlasů
ČSSD    6,20 %    82 hlasů
PŘÍSAHA    3,70 %    49 hlasů
KSČM    3,47 %    46 hlasů
TSS     2,57 %    34 hlasů
Moravané     1,81 %    24 hlasů
Volný blok                1,73 %    23 hlasů
Zelení     0,75 %    10 hlasů
Monarchisté    0,30 %      4 hlasy
APB    0,30 %      4 hlasy  
Švýcar. demokr.   0,15 %      2 hlasy
MZH    0,07 %      1 hlas
OtČe                   0,07 %      1 hlas     

Výsledek referenda v Tovačově:

Celkový počet oprávněných osob zapsaných ve 
výpisech ze seznamu oprávněných osob:  1973
Celkový počet oprávněných osob, kterým byly 
vydány hlasovací lístky a úřední obálky:  1184
Celkový počet odevzdaných úředních obálek: 1178
Celkový počet platných hlasů:    1158
Celkový počet platných hlasů pro odpověď ANO:    250
Celkový počet platných hlasů pro odpověď NE:    900
Počet oprávněných osob, které neoznačily křížkem 
žádnou odpověď na otázku a zdržely se hlasování:       10 

Referendum je jednou z forem přímé demokracie, je to roz-
hodnutí všech občanů. Závěr výsledku místního referenda: 

K platnosti rozhodnutí v místním referendu je třeba účasti 
alespoň 35 % oprávněných osob zapsaných v seznamech.

Počet oprávněných osob, kterým byly vydány hlasovací 
lístky a úřední obálky, byl počet 1184 z celkového počtu 1973 
oprávněných osob zapsaných ve výpisech ze seznamu oprávně-
ných osob, což je 60%. Místní referendum je platné.

Rozhodnutí v  místním referendu je závazné, hlasovala – li 
pro ně nadpoloviční většina oprávněných osob, které se míst-
ního referenda zúčastnily, a  alespoň 25 % oprávněných osob 
zapsaných v seznamech osob. Minimální počet hlasů pro závaz-
nost je 493 hlasů.

Rozhodnutí v místním referendu je závazné.
Marek Svoboda, starosta města 

Mateřská školaMateřská škola

 V čase princů a princezen
V naší MŠ jsme si v září užili další krás-

ný projekt, který byl motivovaný výročím 
našeho města.

Děti si celý týden od 20.-24. 9. hrály 
na prince a  princezny, přinesly si kostý-
my princezen, princů a  rytířů, vyráběly 
korunky, rytířské přilby, meče a každá tří-
da si vyrobila svoji vlajku a erb. Ani paní 
učitelky nezahálely a  na týden se pro-
měnily v královny a celý týden si užívaly 
krásných šatů.

V  úterý 21.9. se naše královská dru-
žina vypravila do tovačovského zámku, 
kde na ně čekala krásná prohlídka zámku 
za přítomnosti naší milé kastelánky Květy 
Zajícové. Pro děti to byl opravdu velký zá-
žitek a mohly si tak role princezen a prin-
ců náležitě užít.

Ve čtvrtek 23.9. jsme se vypravili na 
návštěvu na Městský úřad za naším pa-
nem starostou. Návštěva to byla velmi 
příjemná, pan starosta děti přivítal ve své 
kanceláři, popovídal si s nimi a děti do-
staly  dárečky. Naše cesta ještě vedla do 

základní školy na další milou návštěvu, 
a to tentokrát za panem ředitelem a ma-
lými školáky. Potěšili jsme je písničkou 
a tanečkem a sklidili jsme velký potlesk.

V pátek nás čekal den plný her a pře-
kvapení v podobě milého tatínka p. Boly, 

který přišel děti do školky navštívit v his-
torickém kostýmu, ukázal jim různé zbra-
ně, střelbu z pušky a dokonce mohly děti 
vidět, jak se dříve rozdělával oheň. Pak 
už čekalo na děti dopoledne plné úkolů 
a her-  krmení draka, stavba tovačovské 
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 Projekt s názvem „V čase princů a princezen“
Smyslem projektu bylo probudit v dětech zájem o minulost, 

přiblížit jim změny v průběhu historického vývoje na základě 
jejich zvídavosti a  přirozené touhy po poznání a  objevování. 
Projekt V čase princů a princezen byl vytvořen pro mateřskou 
školu ve třídě Koťátek pí učitelkou Markétou Novákovou a také 
ve spolupráci   p. učitelek mateřské školy, kde byl realizován. 
Děti měly za úkol a za pomoci rodičů donést si kostým (princez-
ny, prince, rytíře, bílé paní...).

Projekt byl realizován od 20. 9.  - 24. 9. 2021. Celý týden byl 
pro děti velmi pestrý.

V úterý jsme v průvodu masek navštívili místní zámek, kde 
nás přivítala kastelánka paní Květa Zajícová, která měla pro nás 
připravený program k  danému tématu. Dětem se na zámku 
moc líbilo a tímto paní Květě Zajícové moc děkujeme za krásný 
den.

Ve čtvrtek jsme opět v průvodu masek měli domluvenou 
návštěvu MÚ Tovačov s  panem starostou Markem Svobodou 
k 700. výročí města Tovačova. Pan starosta měl pro nás připra-
vené krátké povídání o našem městě a jeho historii a dárky pro 
děti. Děti se také zapojily do diskuze, co se jim líbí a nelíbí v na-

věže, hra na Popelku  a  rytířský turnaj. 
Nechyběla ani slavnostní hostina a pra-
vý zámecký bál plný tanečků a legrace.

Projekt byl velice vydařený a myslím 
si, že si to nejen děti, ale i paní učitelky, 
náležitě užily. No řekněte, komu se po-
daří jen tak si zahrát na princezny?

Lenka Šálková, MŠ
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Základní školaZákladní škola

 Slavnostní zahájení prvního školního dne u příležitosti 
  130. výročí jedné z budov školy

Určitě jste si všichni všimli, že letos byl 
první školní den odlišný než ty ostatní. 
Žáci a učitelé se nescházeli ráno ve ško-
le, ale až od 14.30 hod v zámeckém par-
ku u podia, za půl hodiny přišli na samé 
místo i rodiče některých dětí a celá akce 
začala. Úvodní slovo měl starosta našeho 
krásného města a  ředitel naší ještě hez-
čí školy, mohli jste se tak dozvědět něco 
z historie školy, třeba to, že jedna z jejích 
budov slaví už sté třicáté narozeniny. 

Dále se ve krátké scénce představili 
dva žáci osmého ročníku David Pečenka 
a Viktorie Smolková jako manželé David 
a Sofi e Gutmannovi, kteří vlastnili zámek 
v devatenáctém století. 

šem městě. Po rozloučení s panem starostou jsme pokračova-
li návštěvou základní školy, kde nás očekával pan ředitel Mgr. 
Leon Bouchal. Děti předvedly taneček s písničkou o „Šípkové 
Růžence“. Program se panu řediteli líbil a rozdal dětem sladké 
odměny.

Ukončení projektu v mateřské škole bylo také velmi bohaté 

– navštívil nás tatínek pan Bola, kterému děkujeme za pěknou 
ukázku dobového kostýmu a zbraní.

Týden byl ukončen vyhlášením Královského bálu.
Závěrem bych chtěla poděkovat všem zúčastněným na 

tomto projektu a především rodičům dětí.
Markéta Nováková
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Program pokračoval pár větami p. 
uč. Haraštové a nástupem její třídy (9.A.) 
k podiu do jedné dlouhé řady. 

Na výzvu paní učitelky vystoupila 
z řady Veronika Drábková, která přečetla 
jménem všech žáků deváté třídy proslov 
pro prvňáčky, ve kterém jim vysvětlila, 
že nad nimi deváťáci přebírají patronát, 
budou jim pomáhat, uspořádají pro ně 
nějaké akce a ke konci roku se s nimi slav-
nostně rozloučí a předají jim štafetu v po-
době velkých pastelek. Pastelky prvňáč-
kům ukázaly další dvě žákyně Martina 
Orlová a Kamila Křepelková. Po skončení 
proslovu se všechna tři děvčata vrátila do 
řady. 

Následně p. uč. Haraštová k sobě za-
volala vždy jednoho deváťáka a jednoho 
prvňáčka, některých prvňáčků se dokon-
ce zeptala na nějakou otázku a ti samo-
zřejmě odpověděli. Poté deváťák předal 
svému prvňáčkovi pamětní medaili, vzal 
ho za ruku a odvedl ho k řadě deváťáků. 

Jako poslední dostaly medaile i paní 
učitelky z obou prvních tříd – paní učitel-
ka Bajtková a Melicharová. A předal jim je 
sám pan ředitel.

Po předání poslední medaile ještě 
prvňáčci zamávali svým rodičům a devá-
ťáci je za zpěvu písničky Když nemůžeš, 
tak přidej víc odvedli zpátky na jejich 
místa.

Jako poslední část programu zazněl 
koncert Tomáše Hambálka (Pozn. re-
dakce: Pan Hambálek je spolupracovník 
Pavla Nováka, který musel narychlo ne-
mocného zpěváka zastoupit.), při kterém 
si nejen prvňáčci, ale větší děti mohli za-
tancovat, a refrény některých písniček se 
dokonce naučili i zazpívat. Také si všichni 
mohli s panem Hambálkem zasoutěžit.

Při celé akci bylo k dispozici občerst-
vení, které zdarma pro všechny připravili 
členové SRPŠ.

 První školní den doprovázela skvělá 
atmosféra a určitě si to pořádně užil kaž-
dý, kdo tam byl.

Veronika Drábková, 9. A

RůznéRůzné

 Tovačov 700 let městem (pokračování z čísla 2/2021)

Páni z Pernštejna, rod moravský a čes-
ký, užívali znaku černé zubří hlavy, nále-
želi k nejvýznamnějším panským rodům 
předbělohorské Moravy. Tovačov drželi 
po celé 16. století. 

Do osudů města zasáhli významně 
stavebně i  hospodářsky. Panství tehdy 
tvořilo hrad Tovačov, Staré a Nové město 
tovačovské, předměstí Cíp, městečko Kra-
lice, dědina Věrovany s Hradeckým rybní-
kem, Rakodavy, Ivaň, Oplocany, Výkleky, 
Hrdibořice a části dalších osad. 

Vilém z Pernštejna, stejně jako Ctibor 
z  Cimburka, stál v  popředí politické čin-
nosti. Byl podnikavý a pokrokový v země-
dělství i obchodu. Rybníkářství, ve kterém 
vynikal, se výrazně podílelo na utváření 
krajiny nejen v Tovačově, ale především 
ve východních Čechách, kde založil jako 
první velkolepou rybniční soustavu. 

Pernštejnové udělili městu četná pri-
vilegia. V  té době byl Tovačov poddan-
ským městem střední velikosti a rozlohy, 
významem však patřil mezi přední mo-
ravská města. 

Pernštejnové se rovněž významně 
zasadili o  přestavbu zámku. Za Viléma 
z Pernštejna a jeho syna Jana bylo posta-
veno východní zámecké křídlo a k němu 
přistavěna do nádvoří otevřená dvoupa-
trová arkáda s  kuželkovou balustrádou. 
Dále proběhly rozsáhlé fortifi kační úpra-
vy okolí objektu, zejména dokončením 
či vybudováním vnitřního a vnějšího pří-
kopu, zásobovaných až do druhé polovi-
ny 19. stoleté vodou z bažiny na severní 
straně areálu. V roce 1559 se začalo s vý-

stavbou zámecké kaple, kterou obdivuje-
me dodnes. Vratislav z Pernštejna zřídil na 
zámku obrazárnu.

Na konci 16. století byli Pernštejnové 
nesmírně zadlužení, proto byli postupně 
nuceni rozprodávat svůj majetek. Roku 
1597 odkoupil tovačovské panství za 
182 000 zl. Štěpán z Illésházu na Pezinku 
a Trenčíně, aby je po třech letech znovu 
prodal bratrům Vejkartovi a  Karlovi ze 
Salmu. 

Hrabata ze Salmu a  Neuburku nad 
Innem byli rakouského původu. Ve svém 
erbu měli 2 lososy. Tovačov si zvolili za 
své sídelní město a vládli mu až do roku 
1715. 

Kolem roku 1636 převzal panství Ju-
lius ze Salmu. Ten působil jako nejvyšší 
sudí a  zemský hejtman (1637 – 1640). 
Roku 1640 musel kvůli zneužívání 
úřední moci a dalším přestupkům úřad 
opustit. 

Období třicetileté války (1618 – 1648) 
nebylo šťastným obdobím. Salmové se 
nepřidali ke stavovskému povstání a roku 
1619 bylo město vydrancováno stavov-
ským vojskem vedeným Buchheimem. 
V roce 1620 byl Tovačov vypleněn polský-
mi kozáky. Do této doby spadá i historie 
holešovského faráře Jana Sarkandra, kte-
rý zachránil město Holešov před kozáky, 
ale byl stavy obviněn ze spolčení s nimi. 
Proto se ukrýval na Tovačovsku. Byl však 
zrazen a 13. února 1620 zatčen a převe-
zen do Olomouce. Zde na následky mu-
čení 18. února 1620 zemřel.

Roku 1642 silně poškodila město 
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Různé

švédská vojska, zámek se tehdy ještě 
ubránil, o rok později (3.7.1643) však no-
vému obležení podlehlo město i zámek. 
Až do roku 1645 zůstal Tovačov pustý. 
Měšťané, kteří se vrátili, museli z počátku 
bydlet ve sklepech a na spáleništích. Ob-
nova trvala řadu desetiletí. V  roce 1645 
se vrátili na zámek noví majitelé a začali 
napravovat vzniklé škody. Salmové byli 
nuceni často si půjčovat peníze k udrže-
ní panství, a proto značně utiskovali své 
poddané.  

V letech 1663 a 1683 byly znovu opra-
veny městské a zámecké hradby. V popi-
su panství z  roku 1678 se jmenují tova-
čovské ulice s  počtem domů: Rynk s  26 
domy, Hrobky s 25 domy, Židovská s 24 
domy, Široká s 59 domy, Nová s 11 domy, 
Pačkov a Bezděkov s 24 domy.

V letech 1659 – 1672 byla upravována 
a opatřena štukovou výzdobou osmibo-
ká zámecká kaple Zvěstování Panny Ma-
rie. Ta nahradila zámecký kostelík sv. Jana 
Křtitele, který byl přestavěn v  obytnou 
budovu náležící ke vstupní věži (v  mís-
tech dnešní ZUŠ). Kostel byl pro chatrnost 
stržen asi v roce 1670. Jeho zkázu uspíšila 
válečná tažení.

Barokní nástěnné malby a štuková vý-
zdoba byla za Salmů vytvořena ve dvou 
sálech – Rytířském a Sněmovním. V roce 
2009 se v prvním patře Arkádového kříd-
la našly nástěnné malby ze salmovského 
období. V  roce 2018 se při rekonstrukci 
našly barokní malby v okenních ostěních. 

Za Salmů byly na hlavní zámeckou 
věž dodány dva zvony, takzvané cimbály 
či hodinové zvony. 

Poslední mužský potomek rodu – Ar-
nošt Leopold, hrabě ze Salmu (císařský 
komoří), prodal 1. srpna 1715 panství 
Tovačov Janu Jetřichovi Petřvaldskému 
z Petřvaldu za 630 000 zlatých a 1 000 du-
kátů klíčného. 

Páni z Petřvaldu měli původně v erbu 
páva, později poloviční štít. Jan Jetřich se 
věnoval stavebním úpravám na Tovačo-
vě, nechal opravit obě brány – Olomouc-
kou i Kroměřížskou. Po jeho smrti zdědil 
zámek jeho syn Milota, ten však záhy ze-
mřel bezdětný. Zámek po něm dědí sy-
novec Amand Antonín. Ten většinu času 
trávil ve Střílkách a o poměrech na tova-
čovském panství neměl přehled. Díky 
této nepřítomnosti byli poddaní pone-
cháni úřednické zvůli. Tovačov tak byl su-

žován nejednou selskou rebelií. V  letech 
1737 – 1739 vedl císař Karel VI. s Ruskem 
válku proti Turkům. Císařské vojsko něko-
likrát procházelo Tovačovskem a  město 
mělo značné problémy při zásobování 
početných oddílů. Pruská vojska zase To-
vačov drancovala v období sedmileté vál-
ky (1756 – 1763). Amand Petřvaldský byl 
bezdětný a své panství předal svému sy-
novci Bernartu Janovi. Bernart užíval spí-
še svá buchlovická panství. Jako poslední 
z tohoto rodu umírá 15. května 1763. Za 
48 let, kdy Tovačov vlastnili Petřvaldští, 
se město nijak hospodářsky nerozvinulo. 
Petřvaldští však byli velkými milovníky 
umění, a  proto podporovali řadu uměl-
ců, kteří působili nejen na zámku. Jedním 
takovým byl barokní sochař Bohumír 
Fritsch (1706 – 1750), žák vídeňské aka-
demie. V zámeckém parku se dochovaly 
jeho dvě plastiky – Kašna soutoku Moravy 
s Bečvou a socha sv. Václava. 

Vzdálenými příbuznými Petřvald-
ských byli páni z  Kuenburgu. František 
Josef Jan Václav, hrabě z Kuenburgu, pře-
vzal zadlužené panství v  roce 1763, ale 
o tom zase příště…

Kvetazaj 

 Výstava obrazů na zámku v Tovačově
Na zámku v Tovačově kromě stálých expozic najdete také 

výstavní prostory. Jejich obsah se mění. Teď momentálně je 
možné vidět obrazy prostějovské autorky Zdeňky Josefíny Tr-
nečkové, která je velmi zajímavou výtvarnicí. Obrazy jsou vy-
stavovány formou tzv. francouzského salonu a je nutné říct, že 
naprosto proměnily prostory, kde se nachází. Výstava byla in-
stalována v září 2021 a potrvá ještě téměř celou sezónu roku 
2022. 

Zdeňka Josefi na Trnečková je svébytnou autorkou post-
surrealistické orientace. Narodila se v Prostějově, kde také žije 
a tvoří. Vystudovala Gymnázium Jiřího Wolkera a byla zde jed-
ním ze zakládajících členů výstavní galerie Artium liberalium. 

Do výtvarného dění regionu vstoupila ve druhé polovině 
90. let. Její výtvarné specializace jsou malířství a fotografi e. Ve 

své umělecké tvorbě používá řadu technik, jako jsou olejomal-
ba, technika akrylu, japonské tužky, gelové tužky či akvarelové 
pastely. Autorka se považuje především za malířku. Fotografo-
vání je pro ni koníček a svého druhu relaxace. Její tvorbu cha-
rakterizují zneklidňující až provokující kompozice přírodních 
motivů, kosmických procesů a transformací bytostí do zvlášt-
ních forem, odmítajících perspektivu. Kresebný projev a malba 
v autorčině pojetí zachovávají svůj impulsivní charakter uvol-
něného toku představ ve zobrazení proměn hmoty a  fi gury 
pomocí vlnivých linií, často s cudně erotizující tematikou. Pro 
Zdeňku Josefi nu  Trnečkovou je typická především nesmírně 
precizní práce v detailu i  složitém kompozičním celku. Snová 
barevnost, tvůrčí spojení elementů zapamatovaných z dětství 
s čistou poezií a s otisky podvědomí jsou v konečné podobě 
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zobrazením iracionální pravdy kolektivního podvědomí. Složité 
obrazové kompozice buduje způsobem rafi novaného vrstvení 
řady symbolických prvků fantaskní povahy, které zpravidla pro-
stupují ústřední fi gurální osnovu. Nově se v obrazech autorky 
objevuje zcela nečekaně technicistní prvek zakomponovaný 
do přírodních motivů. Svým obrazům s fantaskními motivy zá-
sadně nedává názvy. To ponechává na vnímavých divácích a na 
svobodě individuálního myšlení.

Obrazy Zdeňky Josefi ny Trnečkové jsou od jiných snadno 
rozeznatelné pro jejich nevšední osobité prvky hlubokého 
duchovního rozměru. Svým dílem vzbuzuje respekt jak u přá-
tel, tak i u znalců výtvarného umění. Její tvorba je představe-
na v  reprezentativní publikaci FIGURÁLNÍ TVORBA UMĚLCŮ 
OLOMOUCKÉHO KRAJE, vydané v roce 2010 Agenturou GALIA 
v Olomouci. Kniha autorů Josefa Malivy, Jiřího Hastíka a Ladisla-
va Daňka představuje průřez fi gurální tvorbou Zdeňky Josefi ny  
Trnečkové. Figury v jejích obrazech zdůrazňují tradiční krásu lid-
ského těla v symbolickém evolučním propojení s okolní příro-
dou, planetou a vesmírem. Tělo chápe jako složitý organizmus, 
který je samostatným světem a  současně nedílnou součástí 
okolního přírodního prostředí. Řeč těla chápe jako mezidruho-
vý jazyk spojující bytosti planety a vesmíru jako jednoho celku. 

Současná výstava Zdeňky Josefi ny Trnečkové prezentuje 
průřez její dosavadní tvůrčí činností. Svými obrazy nás učí dívat 
se na svět jinýma očima a nacházet nové podněty tam, kde je 
v každodenním shonu nehledáme. Doufám, že podobné poci-
ty zažijeme vždy, když se s jejím uměním setkáme.    

Miroslav Švancara, Květa Zajícová, zámek Tovačov 2021

KAREL NOVÁK - fotograf, ilustrátor, naturista se narodil 
v roce 1936 v Prostějově. Absolvoval Vyšší střední lesnickou tech-
nickou školu v Hranicích na Moravě. Obor fotografi e studoval 
u prof. Karla Otty Hrubého a Mgr. Antonína Hinšta v Brně. V prů-
běhu své umělecké činnosti se stal členem Konfese – volného 
sdružení výtvarníků, Svazu českých fotografů, skupiny FOUR ´70 
a skupiny PAF. Rovněž byl členem Fotoklubu Prostějov.

Významem své tvorby vysoce přesáhl rámec regionu a  je 
uznávaným zástupcem české fotografi cké školy.

Od července 2020 do září 2021 měli návštěvníci tovačov-
ského zámku možnost vidět velkou část jeho fotografi í formou 
velké výstavy v  prostorách barokních komnat zámku. Výsta-
va byla bohužel ukončena bez asistence autora (zemřel 16. 2. 
2021) 4. září 2021 za přítomnosti náměstkyně primátora města 
Prostějova ing. Milady Sokolové. Všechna díla byla převezena 
do státního archivu v Prostějově. 

Byli jsme rádi, že jsme mohli splnit na sklonku života jedno 
z přání této osobnosti ze světa velkých fotografů. 

Miroslav Švancara a Květa Zajícová, zámek Tovačov
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 Vzpomínková akce na 155. výročí prusko-rakouské 
  války v Tovačově

V  sobotu 2. října 2021 si město To-
vačov za krásného slunečného počasí 
připomnělo již 155. výročí prusko-ra-
kouské války, která těžce zasáhla i tento 
malebný kout Hané. Již od brzkého rána 
mohli obyvatelé v ulicích města potkávat 
vojáky v historických uniformách rakous-
ké a  pruské armády. Téměř celý bohatý 
program se tentokrát odehrával v  are-
álu tovačovského zámku, který poskytl 
vojákům i divákům ideální zázemí a au-
tentickou dobovou kulisu, neboť válečné 
události 15. července 1866 se neodehrá-
valy pouze na polích a lukách severně od 
města, ale k těžkým bojům došlo i o areál 
zámku a nedaleký přechod přes mlýnský 
náhon.

Dopolední program byl zahájen kon-
certem dechové hudby 6. praporu pol-
ních myslivců z  Náchoda, která zahrála 
několik tanečních písní i vojenských po-
chodů. V  10 hodin přivítal diváky shro-
mážděné pod pódiem na nádvoří zámku 
starosta Marek Svoboda a  spolu s  mís-
tostarostou Jaroslavem Vránou a  kaste-
lánkou zámku Květou Zajícovou udělili 
ocenění Tovačova za přínos v oblasti pro-
pagace a rozvoje města několika jeho ob-
čanům a také Jiřímu Synkovi (místopřed-
seda Komitétu pro udržování památek 
z války roku 1866). Velitelům vojenských 
historických jednotek byl předán děkov-
ný dekret. Předseda Komitétu 1866 Miro-
slav Suchý ocenil významný podíl na or-
ganizaci vzpomínkových akcí předáním 
dekretu a pamětní medaile ke 155. výročí 
války roku 1866 starostovi města a kaste-
lánce zámku a ředitel projektu vzpomín-
kových akcí Königgrätz 1866 Radek Bal-
cárek oba dekoroval pamětním křížkem 
ke 155. výročí bitvy u Hradce Králové.

Následoval křest nového průvodce 
po naučných stezkách Po stopách bi-
tvy u Tovačova 1866 a Po stopách války 
z roku 1866 na Přerovsku z pera J. Synka, 
kterou vydal Komitét 1866 ve spolupráci 
s městem Tovačov. Průvodce přehlednou 
formou popisuje události prusko-rakous-
ké války v  prostoru mezi Prostějovem 
a Přerovem a také památky, které se zde 
nacházejí. Navazuje na ediční řadu prů-
vodců po celkem 13 naučných stezkách 
na bojištích severních a východních Čech 
v  předchozích letech vydanou Komité-
tem 1866.  

Od 10.30 hodin měli diváci možnost 

zhlédnout ukázky výcviku pěchoty, dě-
lostřelectva i pruského a rakouského jez-
dectva, které svým komentářem dopro-
vázel velitel Kadetní setniny jičínského 
pěšího pluku č. 74 Petr Lazurko.

Ve stejnou dobu byla v  obřadní síni 
zámku zahájena přednáška J. Synka na 
téma Tovačovsko ve válečném roce 1866. 
V  první části své prezentace doplněné 
bohatým obrazovým doprovodem shr-
nul J. Synek události v okolí Tovačova 14. 
a 15. července 1866 a podrobně se zamě-
řil na průběh srážky v okolí města. Násle-
doval přehled všech tovačovských pa-
mátek s výkladem o jejich historii. Nebyly 
opomenuty ani nejdůležitější pomníky 
v okolních obcích a zmíněny byly i dnes 
již zaniklé památky, po nichž se docho-
valy pouze dobové fotografi e.

Po obědě zajištěném pro vojenské 
jednotky díky řediteli Základní a  ma-
teřské školy Tovačov Leonu Bouchalovi 
a kuchařkám školní jídelny, kterým patří 
velký dík, se všichni shromáždili na to-
vačovském náměstí. Ve 13.15 hod. pak 
z náměstí vyrazil za břeskných zvuků vo-
jenského marše slavnostní průvod ve-
dený starostou a místostarostou města, 
senátorkou Jitkou Chalánkovou a před-
staviteli Komitétu 1866, které následo-
vala vojenská dechová hudba, rakouské 
a pruské pěší jednotky, jezdectvo a vel-
ké množství diváků, kteří se shromáždili 
k odpolednímu programu akce. Všichni 
zamířili k  nedalekému kříži u  bývalého 
mlýna, který připomíná těžké zranění 
rakouského podporučíka Roberta Abe-
leho v průběhu bojů o město. Na tomto 

památném místě se konal pietní akt, kte-
rým si účastníci připomněli oběti prus-
ko-rakouské války a  následné epidemie 
cholery. Starosta města poděkoval všem, 
kdo se podílejí na údržbě památek z to-
hoto válečného konfl iktu a na udržování 
tradice tovačovských vycházek po bojišti 
a  vzpomínkových akcí. Senátorka Cha-
lánková pozdravila všechny přítomné 
a připomněla důležitost poučení z histo-
rie pro současný život. Následovalo polo-
žení věnců, z nichž jeden byl M. Suchým 
a Šárkou Demlovou uvit z dubových ra-
tolestí pocházejících z  lesa Svíbu, tedy 
z místa, kde byl v průběhu bitvy u Hradce 
Králové doslova každý centimetr půdy 
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zkropen krví vojáků obou znepřátele-
ných stran. Pieta byla zakončena čestnou 
salvou rakouských polních myslivců a po 
národních hymnách České republiky, cí-
sařského Rakouska a královského Pruska 
se průvod vydal za zvuků vojenského 
pochodu do areálu zámku, přičemž de-
fi loval před přihlížejícími tovačovskými 
občany.

Na nádvoří zámku se pak odehrála 
závěrečná část programu – bitevní ukáz-
ka na motivy skutečných událostí z  15. 
července 1866 moderovaná J. Synkem. 
Výkon vojáků v  dobových uniformách 
byl na jejím konci po zásluze odměněn 
bouřlivým potleskem diváků.

Je třeba poděkovat všem, kdo se na 
organizaci a  zajištění zázemí této akce 
podíleli, a  to především představitelům 
města (starostovi M. Svobodovi, mís-
tostarostovi J. Vránovi, kastelánce zámku 
K. Zajícové a řediteli školy L. Bouchalovi), 
Komitétu 1866 a  všem členům klubů 
vojenské historie, kteří se do Tovačova 
sjeli. Z  rakouských jednotek to byl hu-
lánský pluk č. 1 Merveldt (velitel Zdeněk 
Ševčík), Spolek přátel vojenské historie 
– 6. prapor polních myslivců z Náchoda 
(Ondřej Král), Kadetní setnina jičínského 
pěšího pluku č. 74 (P. Lazurko), 27. prapor 
polních myslivců (Jan Juna), pěší pluk č. 
59 (Ivo Žváček), dělostřelecká baterie Vi-
lím-Musílek, kyrysnický pluk č. 6 (Radek 
Teichman). Pruská armáda byla zastou-
pena Kavalerií Náchod v uniformách gar-
dového husarského pluku (Petr Bohuš) 
a Gardou města Hradce Králové pod ve-
lením R. Balcárka. Kolorit akce dotvářeli 
dámy a  pánové v  dobových šatech 19. 
století (Blanka Karešová, Natálie Saile-
rová, Jana Čížková, Simona Štěpařová, 
Pavel Hřebík). Svou hudbou celou akci 
doprovázela Dechová hudba 6. praporu 
polních myslivců z  Náchoda (kapelník 
Jaroslav Vlček). Je třeba také poděkovat 
ostatním členům Komitétu 1866, kromě 
již zmíněných, kteří se podíleli na organi-
začním zajištění akce (Zdeněk Studený, 
M. Barus, P. Lazurko) nebo prodeji tisko-
vin z produkce spolku (Jiří Kozák, Václav 
Hradil, M. Barus).

Toto tovačovské setkání završilo sérii 
vzpomínkových akcí, které se v letošním 
roce uskutečnily na většině českých his-
torických bojišť války roku 1866 (např. ve 
Vysokově, České Skalici, Trutnově, Jičíně 
a  u  Hradce Králové) v  rámci 155. výročí 
prusko-rakouské války.

Jiří Synek, Komitét 1866
autor fotografi í: Karel Novotný
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 Na Svatého Václava hanáckých krojů záplava
V  úterý 28.9.2021 se po devíti 

letech konalo již podruhé v Tova-
čově Setkání Hanáků na Svato-
václavských hodech.  Tato akce se 
uskutečnila díky panu starostovi 
Markovi Svobodovi, který přizval 
pořadatele akce Hanácké folklór-
ní sdružení k  účasti na oslavách 
700 let našeho města. Organizace 
i průběh akce byl trošku pozname-
naný kovidem a  jeho omezeními 
a  pravidly. Loňský ročník v  Olo-
mouci byl zrušený. Letošní ročník 
byl již 12. a  v  Tovačově se letos 
sešlo asi 530 krojovaných Hanáků 
a Hanaček z 30ti hanáckých spol-
ků nejen z Olomouckého kraje. 

Od časného rána vyhrávala na 
náměstí budíček dechová hudba 
Moravská Veselka ze Sušic. Brzy 
ráno také proběhlo na radnici při-
vítání vedoucích spolků panem 
starostou. Program pokračoval 
slavnostní hodovou mší v kostele 
svatého Václava s  účastí krojova-
ných Hanáků. V  nově vymalova-
ném kostele byla mše opravdu 
nádherná. V  jejím průběhu se vy-
střídaly tovačovské pěvecké sbory 
i mužský hanácký sbor Rovina. 

Po mši spěchali nejen přítom-
ní Hanáci na tovačovské náměstí. 
Chystalo se předávání hanáckého 
práva tovačovské chase. Tovačov-
ská chasa se sešla u  vrat radnice 
v  počtu 65 krojovaných. Do kro-
jů se tento slavnostní den oblékli 
nejen členové našich spolků Hatě 
a Hanáček. Všem, kteří byli ochotni 
posílit naše řady, děkujeme a  vě-
říme, že si  krojovou parádu užili. 
U  radnice jsme si připadali jako 
fi lmové hvězdy. Naproti nám stál 
dav fotografů a kameramanů. Však 
se záběry z  akce večer objevily ve 
zprávách ČT a Prima. Pan  místosta-
rosta a  člen našeho spolku Jarda 
Vrána požádal o předání hanácké-
ho práva a slíbil, co měl  slíbit, a pan 
starosta mu klíče od radnice a prá-
vo předal. Hned se začalo vyřizovat, 
co se nám líbí a  co ne. Řeč přišla 
taky na jednu klebetnó babu, kerá 
ale slébila, že se polepši. Ještě jsme 
se museli všichni vyfotit a usmát se 
na dron, který nad námi poletoval, 
a  už jsme se chystali k  slavnostní-
mu průvodu městem. 
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Náš krojový průvod vycházel, jak 
je to v Tovačově obvyklé, z náměstí ko-
lem kostela  ulicí Podvalí a  do zámku.  
Byl nádherný. Dav hanáckých krojů byl 
nekonečný, pestrý a  veselý. Dechová 
hudba vyhrávala do kroku. Všichni má-
vali a vyvolávali. V kočárech se vezli pan 
exhejtman a  zakladatel této naší akce 
pan Martin Tesařík a  současný hejtman 
Olomouckého kraje pan Josef Suchánek. 
V  davu jsem zahlédla také exhejtmana 
pana Ladislava Oklešťka. Počasí nám 
přálo a  účast   v  průvodu v  hanáckém 
kroji byla   nejen pro mě velikým zážit-
kem.

V areálu zámku byl zahájen program 
12. setkání Hanáků panem hejtmanem.  
A  potom v  průběhu odpoledne větši-
na přítomných spolků předvedla své 
nacvičené taneční a  jiné programy na 
dvou pódiích.  Proběhl zde také křest 
nové knihy o  hanáckých krojích, mód-
ní přehlídka  hanáckých krojů a  nebo 
nácvik hanáckých tanců. Program byl 
zakončen vystoupením tanečního sou-
boru Ostravica ze Slezka.

Po celý den akci provázela dobrá 
nálada zúčastněných. Akce 12. setkání 
Hanáků na Svatováclavských hodech 
a  oslavách výročí 700 let města Tova-
čova byla jejich důstojnou součástí. 
Provázely ji samé pozitivní reakce, které 
mě až dojímaly. Za všechny ta nejkrás-
nější: „Krása, hrdost, láska, nadšení, sou-
náležitost, vlast, národ, rodina, dojetí, 
slzy, štěstí... Můj den včera v Tovačově. 
Děkuji...“ A  já děkuji všem, kteří se jak-
koliv podíleli na zdárném průběhu této 
krásné akce a umožnili ostatním  krásný 
zážitek.

Zdena Ludvová 

 PODĚKOVÁNÍ
Základní organizace Českého za-

hrádkářského svazu Tovačov tímto dě-
kuje městu Tovačov za fi nanční a ma-
teriální pomoc při vybudování pergoly 
a terasy v areálu moštárny v Tovačově,  

Podzámčí 652, a  fi rmě Kamenictví 
a  panu Janu Zapletálkovi za sponzor-
ský dar, dodání a  položení žulových 
obrubníků kolem terasy.  Díky této po-
moci se nám podařilo zbudovat pěkné 
zázemí pro pořádání oslav a  různých 
setkání jak pro občany města, tak i pro 
širokou veřejnost.

Za výbor ZO
Pavel Bezděk
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 Hvězdicová cyklojízda primátorů města Olomouce, Pře-
rova a Prostějova

 Spolupráce TJ Sokol Tovačov s  FBS Olomouc

Dne 18. září 2021 u  příležitosti Ev-
ropského týdne mobility se uskutečnilo 
již po několikáté setkání primátorů výše 
uvedených měst v  Bolelouci u  splavu. 
S každým primátorem přijelo na místo 
setkání několik desítek cyklistů, které 
tam čekal zábavný program a volná zá-
bava s předáváním zkušeností s řízením 
jednotlivých regionů. Diskutovalo se na 
téma problematika mobility a cyklo do-
pravy mezi těmito třemi okresy.

V této neformální diskusi zastupitel 
města Tovačova Pavel Bezděk hovořil 
s  primátorem Přerova Ing. Petrem Mě-
řínským a  prostějovským primátorem 
Mgr. Františkem Jurou o možnosti vybu-
dování cyklostezky, aby došlo ke spojení 
měst Přerov, Tovačov a Prostějov. 

Pavel Bezděk poukazoval na to, že 
město Tovačov nemá žádnou cyklo-
stezku a není dosud spojeno cyklostez-

Florbalový oddíl FBS Olomouc zahájil 
před několika roky spolupráci s TJ Sokol 
Tovačov.

Tovačovskému nadšenci panu Zava-
dilovi se podařilo dát dohromady větší 
počet dětí, které měly zájem o  fl orbal, 
a  zahájit spolupráci s  olomouckým fl or-

SportSport

kou s žádným z uvedených měst.
Cyklostezka z  Přerova končí 

v Troubkách a cyklostezka z Prostějo-
va končí v Hrubčicích nebo v Kleno-
vicích. Město Tovačov se potřebuje 
napojit cyklostezkou do těchto jme-
novaných míst, aby se propojila cyk-
lostezka např. až do Rožnova nebo na 
Konicko, a tím se umožnila bezpečná 
jízda těmito směry.

Oslovení primátoři souhlasili 
s  tímto návrhem, který by podpořili, 
ale formální návrh na vybudování cy-
klostezek a  podání žádosti o  získání 
dotací musí vzejít z města Tovačova. 

Toto setkání mezi třemi okresy se 
vydařilo, počasí přálo, zúčastnění ob-
čané se rozjížděli do svých domovů 
s dobrými pocity ze sobotního odpo-
ledne.

Pavel Bezděk

balovým klubem. Nespočet přátelských 
utkání mezi Olomoucí a  Tovačovem ča-
sem přerostl ve spolupráci nejen herní, 
ale i metodickou.

Výsledkem je nejen zlepšení fl orbalis-
tů a fl orbalistek Tovačova, ale i „hostová-
ní“ či „přestup“ talentovaných hráček do 

olomouckého týmu.
Jedním takovým příkladem je Sofi e 

Zaoralová, nadějná mladá hráčka, která 
nyní působí v  týmu starších žákyň FBS 
Olomouc, ale začínala s fl orbalem v míst-
ním Sokole, kde postupně získala fl orba-
lové dovednosti. Svojí pílí, úsilím a snahou 

se zlepšovat se postupně 
vypracovala mezi jednu 
z nadějí moravského fl or-
balu. Ve svých 13 letech 
se již zúčastňuje s  FBS 
Olomouc mezinárodních 
turnajů, letos to bylo 
Opengame Brno a  také 
Prague Games, a  to i  ve 
starších kategorii, kde sla-
ví úspěchy. Pevně věříme, 
že spolupráce s fl orbalem 
Tovačov přinese další 
ovoce a  do následujících 
let kvalitní spolupráci, 
která se následně odrazí 
ve sportujících dětech, 
o  což oběma subjektům 
především jde.

  Martin PEJZL
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Připravujeme

V rámci adventního času připravujeme: 
• v sobotu 27.11.2021 – Rozsvěcování vánočního stromu s Pavlem Novákem, od 17 hodin 

na náměstí v Tovačově

• v neděli 5.12.2021 – koncert Přerovského komorního orchestru, od 16 hodin v kostele 

sv. Václava 

• o víkendu 11. – 12.12.2021 – Vánoce na zámku, na nádvoří a v interiérech zámku 

v Tovačově 

InzerceInzerce

 Máte dluhy u veřejnoprávních institucí? 
  Blíží se ojedinělá příležitost se jich zbavit

Slyšeli jste o milostivém létu? Jde o předpis, který na za-
čátku prázdnin schválila Poslanecká sněmovna, a  který 
lidem umožní defi nitivně se zbavit dluhů, které mají 
u veřejnoprávních institucí. Jak? Pokud v období od 
28. 10. 2021 do 28. 1. 2022 zaplatí jistinu a 908 
korun exekutorovi za uzavření exekuce, bu-
dou jim odpuštěny veškeré úroky, poplat-
ky advokátům či penále. Milostivé léto 
tak představuje šanci pro lidi vymanit se ze 
svých dluhů a začít znovu normální život.

Lidé s dluhy u veřejnoprávních institucí, jako 
například na sociálním a  zdravotním pojištění či 
u  obcí za nájem, budou moci od 28. 10. 2021 do 28. 

1. 2022 využít jednorázovou možnost zaplatit svůj dluh vý-
razně levněji. Pokud dlužník v uvedeném termínu uhradí 

jistinu, tedy základní fi nanční částku, na jejímž základě 
závazek vznikl, a k tomu pevnou částku 908 korun 

jako náklady, tak zbylé penále, úroky a  takzva-
né příslušenství mu bude odpuštěno. Dojde 

k  zastavení exekuce a  dlužník bude od 
zbytku dluhu osvobozen. Podmínkou 

je, aby dluh vymáhal soudní exekutor. Na 
závazky, které si instituce vymáhají samy po-

mocí daňových nebo správních exekucí, se toto 
osvobození nevztahuje! Pro tento postup se vžil 

název milostivé léto. „Je to unikátní příležitost. Za po-

ý r
ji

z
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slední roky si nepamatuji podobnou příležitost pro lidi, kteří se 
rozhodnou a chtějí vyřešit svůj dluh,“ uvedl dluhový expert Člo-
věka v tísni Daniel Hůle.

Milostivé léto se nevztahuje na dluhy vůči soukromým vě-
řitelům, ale výhradně na dluh vůči státu, či institucím, ve kte-
rých má stát majetkový podíl a dluh přešel do exekuce. Jedná 
se tak vedle dluhu na zdravotním a sociálním pojištění rovněž 
závazky u institucí jako je např. ČEZ, Český rozhlas, Česká tele-
vize, dopravní podniky, školy, nemocnice apod. V praxi se může 
jednat o tisíce, možná desetitisíce lidí, kteří z původně malého 
dluhu dnes dluží statisíce kvůli enormnímu penále, zejména 
na zdravotním a sociálním pojištění. Tito dlužníci tak v důsled-
ku schválené novely exekučního a občanského soudního řádu 
mají nyní jedinečnou příležitost k uhrazení svého dluhu bez pe-
nále a úroků.

 Zdroj: Člověk v tísni, o.p.s.

Seznam poskytovatelů sociálních služeb, které řeší dluhové 

poradenství 

Hranice (+Lipník n/B) 
Lucie Mikšíková lucie.miksikova@clovekvtisni.cz 778 425 956
 

Jeseník 
Petr Kabelík petr.kabelik@clovekvtisni.cz 
Ladislava Kubišová ladislava.kubisova@clovekvtisni.cz , 775 436 
753
 
Olomouc (+Šumperk) 
Lucie Holubcová Jirušková lucie.holubcova@clovekvtisni.cz, 
777 782 078 
Vendula Kroupová vendula.kroupova@clovekvtisni.cz, 777 367 
873
Natálie Lisová natalie.lisova@clovekvtisni.cz, 777 782 078
 
Prostějov (+Konice) 
Monika Bartoníková monika.bartonikova@clovekvtisni.cz, 770 
190 854
Eva Vyhlídalová eva.vyhlidalova@clovekvtisni.cz, 778 485 352
 
Přerov 
Monika Osmanová monika.osmanova@clovekvtisni.cz, 775 
871 533
Monika Vinklárková monika.vinklarkova@clovekvtisni.cz, 770 
101 152
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 Fotogalerie z rekonstrukce bitvy u Tovačova 15. 7. 1866 
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